
  ACTA 

Expedient núm.: Òrgan col·legiat: 

PL/2023/14 EL PLE 

 

DADES DE CELEBRACIÓ DE LA SESSIÓ 

Tipus de convocatòria Ordinària

Data 26 d’octubre de 2023 

Durada Des de les 9.30 fins a les 15.40 hores 

Lloc Sala de Plens 

Presidida per VICENTE ROIG TUR 

Secretària MARÍA DOMINGO GARCÍA 

Interventor JUAN JOSÉ PRATS MARÍ 

 

ASSISTÈNCIA A LA SESSIÓ 

DNI Nom i cognoms Hi assisteix

***5933** Araceli Colomar Costilla sí

***6013** Cristina Ribas Ribas sí

***5771** Esteban Marí Torres sí

***5145** Felicia Bocu Cus sí

***4871** Juan Francisco Ribas Vidal sí

***4827** Josep Antoni Prats Serra sí

***4514** Josep Guasch Roig sí

***4111** Juan Cardona Tur sí

***5010** Maria Catalina Serra Sala sí

***5638** Maria Isabel Castellar Carayol sí

***5497** María José Ríos Mora sí

***4817** María Nieves Bonet Ribas sí
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***6616** María Presentación Ortiz Far sí

***4059** María Ángeles Marí Suñer sí

***5691** Mónica Fernández Campos sí

***5680** Pilar Ribas Torres sí

***6167** Raquel Ripoll Ramon sí

***4414** Vicente Juan Torres Ribas sí

***5530** Vicente Roig Tur sí

***5461** Vicent Ribas Marí sí

***5325** Vicent Xavier Roselló Ribas sí

 

ORDRE DEL DIA

A) Part resolutiva
1. Declaració institucional amb motiu del 19 d’octubre, Dia Mundial del Càncer de Mama.
2. Expedient  9082/2023.  Planificació  i  ordenació  de  personal.  Estimació  de  les 

al·legacions presentades a l’acord del Ple municipal, de data 31 d’agost de 2023, pel 
qual s’aprova inicialment la modificació de la plantilla de personal de l’Ajuntament de 
Sant Josep de sa Talaia.

3. Expedient 11444/2023. Planificació i ordenació de personal. Modificació de la plantilla 
de personal de l’Ajuntament de Sant Josep, per tal d’incloure una plaça de cap d’Àrea 
de Serveis del Territori.

4. Expedient 11393/2023. Modificació de l’Ordenança fiscal reguladora de l’impost sobre 
béns immobles.

5. Expedient 11389/2023. Modificació de l’Ordenança fiscal reguladora de la taxa per 
prestació del servei de recollida i eliminació de fems.

6. Expedient 11746/2023. Expedient de modificació de crèdits núm. 10/23 en la modalitat 
de crèdits extraordinaris amb càrrec al fons de contingència.

7. Expedient 11791/2023. Modificació de crèdits. Expedient de  suplements de crèdit 
finançats amb càrrec al fons de contingència.

8. Moció presentada per escrit pel PP relativa al funcionament de la DGT a l’illa d’Eivissa.
9. Moció presentada per escrit pel PSOE, en què  sol·licita actualització del portal de 

transparència de l’Ajuntament.
10. Moció presentada per escrit pel PSOE per a l’execució del Pla d’accessibilitat 

universal bàsic de l’Ajuntament de Sant Josep de sa Talaia.
11. Moció presentada per escrit pel PSOE per restablir l’autonomia municipal i contra les 

imposicions en l’aplicació del Decret 6/2023, de mesures urgents en matèria 
d’habitatge.

12. Moció presentada per escrit pel PSOE relativa a la millora integral del transport 
públic i parades d’autobús.

13. Moció presentada per escrit per VOX, en què sol·licita suport al món rural.
14. Moció presentada per escrit per VOX relativa a la gestió i control dels gats ferals al 
municipi.
15. Moció presentada per escrit per  ARA EIVISSA per a la ubicació  de cartelleria 
informativa en el pou Roig de Sant Jordi de ses Salines.

B) Activitat de control
16. Coneixement al Ple dels decrets d’Alcaldia. C
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17.Moció de control presentada per escrit pel PSOE, en què sol·licita el balanç sobre 
l’explotació de les platges del municipi.

18.Moció de control presentada per escrit pel PSOE per conèixer les activitats municipals 
esportives.

19.Moció presentada per escrit pel PSOE per saber les noves llicències municipals de 
taxi.

C) Precs i preguntes
20. Precs i preguntes.

Per  unanimitat  de  tots  els  grups  polítics,  PP,  PSOE,  VOX,  ARA  EIVISSA  i 
UNIDES PODEM, en el primer punt es tractarà també la Declaració Institucional 
amb motiu del Dia Mundial de la Salut Mental.   

Una vegada verificada per la secretària la constitució vàlida de l’òrgan, el president obri 
la sessió i es delibera sobre els assumptes inclosos a l’ordre del dia.

 A) PART RESOLUTIVA 

 

1. Declaracions institucionals

Per unanimitat de tots els grups polítics, PP, PSOE, VOX, ARA EIVISSA i UNIDES 
PODEM, s’acorden les següents declaracions institucionals: 

Declaració institucional amb motiu del 19 d’octubre, Dia Mundial del Càncer de 
Mama

En el Dia Mundial del Càncer de Mama, les institucions, entitats i organitzacions de 
pacients ens unim per reivindicar millores molt necessàries en investigació, tractament i 
atenció integral de les persones amb càncer de mama.

Malauradament, encara que són innegables totes les fites aconseguides fins ara, 
ens queda molt de camí per avançar en les diagnosis, tractaments i en el coneixement 
de la malaltia. El càncer és avui dia una de les malalties de major rellevància clínica 
i social del món per la seua elevada incidència, prevalença i mortalitat. Només a 
Espanya, representa la segona causa de mort i és un problema de salut prioritari. 
Una de cada quatre dones i un de cada tres homes seran diagnosticats de càncer al 
llarg de la seua vida. El càncer de mama és el tumor femení més freqüent a l’àmbit 
mundial,  i  representa el 25% de tots els càncers i la primera causa de mort per 
càncer entre les dones del nostre país.

Gràcies a les campanyes de detecció precoç i, sobre tot, als avenços en investigació,  
avui podem dir que la taxa de mortalitat per càncer de mama ha disminuït en els 
darrers anys per primera vegada en la història. Però, així i tot, el càncer de mama 
ha de ser un objectiu de salut prioritari, ja que cada any es diagnostiquen més de 
32.000 nous casos en el nostre país. És la primera causa de mort en la població 
femenina  espanyola,  amb  més  de  6.000  morts  l’any.  El  30%  de  les  dones 
diagnosticades en un estadi inicial de la malaltia experimentarà una recaiguda amb 
metàstasi,  cosa  que incidirà  en una  disminució  de  la  seua  esperança  de  vida. 
També s’observa de manera preocupant, un augment significatiu en la incidència 
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del càncer de mama entre les dones menors de 45 anys.

És per tot això que, a l’Ajuntament de Sant Josep de sa Talaia, volem manifestar el 
següent:

 L’Ajuntament de Sant Josep de sa Talaia fa una crida a les administracions 
competents per emprendre les accions necessàries per donar suport a la 
investigació del càncer de mama, que és la principal via per avançar en la 
superació d’aquesta malaltia.

 L’Ajuntament de Sant Josep  de sa Talaia  reclama que es fomentin els 
assajos clínics a través de la investigació independent i, sobre tot, pública.

 L’Ajuntament de Sant Josep de sa Talaia es compromet a promoure i 
col·laborar en les  campanyes  informatives que  els  centres  sanitaris 
desenvolupin  en  el municipi amb  aquest  motiu,  així  com  amb  les 
associacions que actuen en l’àmbit local i insular per informar sobre aquest 
malaltia, els tractaments i els recursos de què disposa la nostra societat a 
l’illa d’Eivissa.

 L’Ajuntament de Sant Josep de sa Talaia es compromet a continuar amb les 
jornades informatives de “Sant Josep contra el Càncer” que es realitzen al 
voltant del 4 de febrer, com a única institució local que organitza aquestes 
jornades des de fa ja més de sis anys.

Declaració institucional amb motiu del Dia Mundial de la Salut Mental

El 10 d’octubre passat es celebrava el Dia Mundial de la Salut Mental, una jornada 
més necessària que mai, com posen en relleu nombrosos estudis que alerten de la 
gran quantitat de persones afectades per aquesta mena de malalties. I no són les 
úniques afectades, perquè aquest tipus de trastorns també tenen un gran impacte en 
les famílies i en el conjunt de les nostres comunitats, a pesar, o potser, especialment 
a causa del silenci i l’ocultació d’aquests problemes a la qual recorren encara molts 
afectats i familiars per evitar el rebuig en el seu entorn.

Enguany el lema triat per la Federació Mundial per la Salut Mental és ‘La salut mental 
és un dret humà universal’.  A Espanya, la Confederació Salut Mental Espanya ha 
promogut la difusió d’un manifest que, si bé centra les peticions d’actuació cap a 
l’Estat, aquest Ajuntament vol destacar per ser actuacions que també poden ser una 
guia  per  a  l’actuació  de la  resta d’administracions  i,  fins  i  tot,  com a compromís 
personal de tots i cada un dels ciutadans.

Així,  en el manifest es sol·licita,  prenent com a referència la Convenció de l’ONU 
sobre  els  drets  de  les  persones  amb  discapacitat,  “treballar  per  la  presa  de 
consciència i l’enteniment dels problemes associats a la salut mental” i afegeix que 
“l’estigma continua dificultant la pràctica dels nostres drets”. La lluita contra aquest 
estigma  és  un  element  que  presideix,  i  ha  de  continuar  fent-ho,  les  polítiques 
municipals  que es  desenvolupen  en matèria  social,  en  línia  amb la  màxima que 
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s’aplica de combatre i eliminar qualsevol tipus de discriminació, inclosa la motivada 
per  la  salut  mental  de  les  persones.  Promoure  l’empatia  i  la  comprensió  són 
actuacions  que  han de  desenvolupar  les  administracions  però  que  tots  podem,  i 
deuríem, prendre com a pròpies a títol personal. Igualment, es parla en concret de 
‘procurar un futur habitable per als infants, perquè es desenvolupin en un entorn de 
benestar emocional’. 

Sant Josep, reconegut com a Ciutat Amiga de la Infància per l’UNICEF, no pot més 
que  comprometre’s  a  continuar  treballant  en  una  línia  que  desenvolupen, 
especialment, els seus Serveis Socials, que varen fer un treball extraordinari durant 
la  pandèmia  per  tractar  d’esmorteir  l’impacte  en  les  famílies  d’una  situació  tan 
delicada i que ara continua tenint un dels seus focus i desenvolupant una intervenció 
contínua en casos relacionats amb la salut mental de les persones adolescents.

En el manifest de la Confederació Salut Mental Espanya també es reclama “garantir 
la  llibertat  i  seguretat  de  les  persones,  així  com  la  protecció  davant  tractes 
degradants”.  Si  alguna  de  les  funcions  que  ha  d’assumir  l’Ajuntament  com  a 
administració  és  important,  aquesta  és  d’una  de  les  principals.  I  cobra  major 
importància quan es tracta de col·lectius més sensibles o desprotegits, com pot ser 
en aquest cas el de les persones afectades per problemes de salut mental.

Finalment, s’han de recordar altres punts que inclou el manifest, com són que “la cura 
de  la  salut  mental  ha  de tenir  un  enfocament  global,  en  què  totes  les  persones 
siguem partícips, o en cas contrari molta de l’energia invertida es perdrà” i que “al 
final, tot el que es faci en favor del dret a la salut mental tendrà un retorn real, perquè 
una societat amb salut mental és una societat amb benestar, i en una societat amb 
benestar l’ésser humà aconsegueix el seu sentit”.

Les deliberacions i intervencions produïdes en aquest punt es poden consultar a l’enllaç següent: 
http://santjosep.videoacta.com/?pleno=20231026&punto=1

 

2. Expedient 9082/2023. Planificació i ordenació de personal. Estimació de les 
al·legacions presentades a  l’acord del  Ple municipal,  de data  31 d’agost  de 
2023, pel qual s’aprova inicialment la modificació de la plantilla de personal de 
l’Ajuntament de Sant Josep de sa Talaia

Favorable Tipus de votació: unanimitat/assentiment

Vista la proposta que consta a l’expedient i que ha estat dictaminada per la Comissió 
Informativa d’Economia, Sectors Productius i Especial de Comptes.

Sotmesa la proposta a votació, per 21 vots a favor (10 del PP, 7 del PSOE, 2 de 
VOX,  1  d’ARA  EIVISSA  i  1  d’UNIDES  PODEM),  és  a  dir,  per  unanimitat  dels 
membres de la corporació, s’ACORDA: 

—Estimar  les  al·legacions  presentades per  la  Sra.  Sonia  Riera  Bonet,  en 
representació del sindicat COMISSIONS OBRERES, a l’acord del Ple de 31 d’agost 
de 2023, pel qual s’aprova inicialment la modificació de la plantilla de personal de 
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l’Ajuntament  de Sant  Josep de sa Talaia  (BOIB núm. 125,  de 9 de setembre de 
2023).

—Arxivar  l’expedient  9082/2023 sense  procedir  a  l’aprovació  definitiva  de 
l’esmentat acord.

—Notificar  l’acord que  s’adopti  al  sindicat  COMISSIONS  OBRERES amb  els 
recursos que s’hi puguin interposar.

En el debat hi han intervengut l’alcalde, del PP; el Sr. Roselló,  del PSOE; la Sra. 
Colomar,  de VOX;  el  Sr.  Prats,  d’ARA EIVISSA;  i  la  Sra.  Fernández,  d’UNIDES 
PODEM.

Les deliberacions i intervencions produïdes en aquest punt es poden consultar a l’enllaç següent: 
http://santjosep.videoacta.com/?pleno=20231026&punto=2

 

3. Expedient 11444/2023. Planificació i ordenació de personal. Modificació de la 
plantilla de personal de l’Ajuntament de Sant Josep, per tal d’incloure una plaça 
de cap d’Àrea de Serveis del Territori

Favorable Tipus de votació: ordinària
A favor: 12, en contra: 1, abstencions: 8, absents: 0

Vista la proposta que consta a l’expedient i que ha estat dictaminada per la Comissió 
Informativa d’Economia, Sectors Productius i Especial de Comptes.

Sotmesa la  proposta  a  votació,  per  12  vots  a  favor  (10 del  PP i  2  de  VOX),  8 
abstencions (7 del PSOE i 1 d’UNIDES PODEM) i 1 vot en contra d’ARA EIVISSA, 
és  a  dir,  per  majoria  absoluta  del  nombre  legal  de  membres  de  la  corporació, 
s’ACORDA: 

1. Modificar  la  plantilla  de  personal  de  l’Ajuntament  de  Sant  Josep, 
aprovada conjuntament amb el pressupost municipal per a 2023 (BOIB núm. 
171, de 31/12/2022), en el sentit següent:

a) Amortitzar la plaça d’operari/ària de neteja, anteriorment ocupada per 
M.P.T., actualment vacant.

b) Incloure-hi una nova plaça de cap d’Àrea de Serveis del Territori.

2. Publicar l’acord de modificació de la plantilla en el Butlletí Oficial de les 
Illes Balears i, a més, de conformitat amb l’article 129.3 del Text refós de les 
disposicions  vigents  en  matèria  de  règim  local,  aprovat  pel  Reial  decret 
legislatiu 781/1986, de 18 d’abril, comunicar l’acord a l’Administració de l’Estat 
i  a la comunitat autònoma respectiva dins el  termini  de trenta dies des de 
l’aprovació.

3. Sotmetre el present acord a informació pública per un termini de quinze 
dies mitjançant anunci en el  Butlletí Oficial de les Illes Balears. Durant 
aquest  termini  els  interessats  poden  examinar  l’expedient  i  presentar  les 
reclamacions que estimin pertinents. Transcorregut aquest termini, si no s’han 
presentat  al·legacions,  s’entén  elevat  a  definitiu  aquest  acord  d’aprovació 
inicial.
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4. Incloure la plaça de cap d’Àrea de Serveis del Territori a l’oferta pública 
d’ocupació de l’any 2023.

En el debat hi han intervengut l’alcalde, del PP; el Sr. Roselló,  del PSOE; la Sra. 
Colomar,  de VOX;  el  Sr.  Prats,  d’ARA EIVISSA;  i  la  Sra.  Fernández,  d’UNIDES 
PODEM.

Les deliberacions i intervencions produïdes en aquest punt es poden consultar a l’enllaç següent: 
http://santjosep.videoacta.com/?pleno=20231026&punto=3

 

4.  Expedient  11393/2023.  Modificació  de  l’Ordenança  fiscal  reguladora  de 
l’impost sobre béns immobles

Favorable Tipus de votació: ordinària
A favor: 12, en contra: 7, abstencions: 2, absents: 0

Vista la proposta que consta a l’expedient i que ha estat dictaminada per la Comissió 
Informativa d’Economia, Sectors Productius i Especial de Comptes.

Sotmesa la proposta a votació, per 12 vots a favor (10 del PP i 2 de VOX), 7 vots en 
contra del PSOE i 2 abstencions (1 d’ARA EIVISSA i 1 d’UNIDES PODEM), és a dir, 
per majoria absoluta del nombre legal de membres de la corporació, s’ACORDA: 

PRIMER. Aprovar provisionalment l’expedient  de modificació de l’Ordenança fiscal 
reguladora de l’impost sobre béns immobles, que consisteix a afegir el següent nou 
paràgraf al final de l’article 1 de l’Ordenança:
 
“De conformitat amb l’article 72.4 de la Llei reguladora de les hisendes locals, 
aprovat per Reial decret legislatiu 2/2004, de 5 de març, s’estableixen uns tipus 
de gravamen diferenciats del 0,55% per als següents immobles urbans:
—Béns  immobles  urbans  classificats  reglamentàriament  d’ús  comercial,  el 
valor cadastral dels quals sigui superior al llindar de 162.375,00 €.
—Béns immobles urbans classificats reglamentàriament d’ús d’oci i hostaleria, 
el valor cadastral dels quals sigui superior al llindar de 90.725,00 €.
—Béns  immobles  urbans  classificats  reglamentàriament  d’ús  industrial,  el 
valor cadastral dels quals sigui superior al llindar de 232.470,00 €.”
 
La present modificació comença a aplicar-se a partir de l’1 de gener de 2024.
 
SEGON. Exposar  al  públic  l’anterior  acord mitjançant  anunci  que s’insereix  en el 
tauler d’anuncis municipal durant el termini de trenta dies hàbils, a comptar des del 
següent al de la publicació d’aquest anunci en el Butlletí Oficial de les Illes Balears*,* 
durant  el  qual  els  interessats  poden  examinar  l’expedient  i  presentar-hi  les 
al·legacions que estimin oportunes.
 
Així mateix, està a la disposició dels interessats a la seu electrònica d’aquesta entitat 
[http://santjosep.sedelectronica.es].
 
TERCER. Considerar, en el cas que no es presentassin reclamacions a l’expedient 
en el termini anteriorment indicat, que l’acord és definitiu, sobre la base de l’article 
17.3 del Text refós de la Llei reguladora de les hisendes locals, aprovat per Reial 
decret legislatiu 2/2004, de 5 de març.
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En el debat hi han intervengut la Sra. Bonet, del PP; el Sr. Roselló, del PSOE; la Sra. 
Colomar,  de VOX;  el  Sr.  Prats,  d’ARA EIVISSA;  i  la  Sra.  Fernández,  d’UNIDES 
PODEM.

Les deliberacions i intervencions produïdes en aquest punt es poden consultar a l’enllaç següent: 
http://santjosep.videoacta.com/?pleno=20231026&punto=4

 

5.  Expedient  11389/2023.  Modificació  de l’Ordenança fiscal  reguladora  de la 
taxa per prestació del servei de recollida i eliminació de fems

Favorable Tipus de votació: ordinària
A favor: 10, en contra: 8, abstencions: 3, absents: 0

Vista la proposta que consta a l’expedient i que ha estat dictaminada per la Comissió 
Informativa d’Economia, Sectors Productius i Especial de Comptes.

Sotmesa la proposta a votació, per 10 vots a favor del PP, 8 vots en contra (7 del  
PSOE i 1 d’ARA EIVISSA) i 3 abstencions (2 de VOX i 1 d’UNIDES PODEM), és a 
dir, per majoria de vots afirmatius, s’ACORDA: 

PRIMER. Aprovar provisionalment la modificació de l’Ordenança fiscal reguladora de 
la taxa per prestació del servei de recollida i eliminació de fems, que consisteix en 
una nova redacció del quadre de quotes que consta a l’article 7è de l’Ordenança i 
que es transcriu en document annex.
 
SEGON. Exposar  al  públic  l’anterior  acord mitjançant  anunci  que s’insereix  en el 
tauler d’anuncis municipal durant el termini de trenta dies hàbils, a comptar des del 
següent al de la publicació d’aquest anunci en el Butlletí Oficial de les Illes Balears, 
durant  el  qual  els  interessats  poden  examinar  l’expedient  i  presentar-hi  les 
al·legacions que estimin oportunes.
 
Així mateix, està a la disposició dels interessats a la seu electrònica d’aquesta entitat 
[http://santjosep.sedelectronica.es].
 
TERCER. Considerar, en el cas que no es presentassin reclamacions a l’expedient 
en el termini anteriorment indicat, que l’acord és definitiu, sobre la base de l’article 
17.3 del Text refós de la Llei reguladora de les hisendes locals, aprovat per Reial 
decret legislatiu 2/2004, de 5 de març.

En el debat hi han intervengut la Sra. Bonet, del PP; el Sr. Roselló, del PSOE; la Sra. 
Colomar,  de VOX;  el  Sr.  Prats,  d’ARA EIVISSA;  i  la  Sra.  Fernández,  d’UNIDES 
PODEM.

Les deliberacions i intervencions produïdes en aquest punt es poden consultar a l’enllaç següent: 
http://santjosep.videoacta.com/?pleno=20231026&punto=5

 

6. Expedient 11746/2023. Expedient de modificació de crèdits núm. 10/23 en la 
modalitat de crèdits extraordinaris amb càrrec al fons de contingència

Favorable Tipus de votació: ordinària
A favor: 19, en contra: 0, abstencions: 2, absents: 0 C
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Vista la proposta que consta a l’expedient i que ha estat dictaminada per la Comissió 
Informativa d’Economia, Sectors Productius i Especial de Comptes.

Sotmesa la proposta a votació, per 19 vots a favor (10 del PP, 7 del PSOE, 1 d’ARA 
EIVISSA i  1  d’UNIDES PODEM) i  2  abstencions  de VOX,  és  a  dir,  per  majoria 
absoluta del nombre legal de membres de la corporació, s’ACORDA: 

PRIMER. Aprovar inicialment l’expedient  de modificació de crèdits núm. 10/23 del 
pressupost en vigor, en la modalitat de crèdits extraordinaris finançats amb càrrec al 
fons de contingència, d’acord amb el següent detall: 
 
Altes en aplicacions de despeses

Aplicació Descripció
Crèdits Crèdit Crèdits

inicials extraordinari finals

Progr. econòmica        

 920  123 
 Augment 0,50 %, art. 19.2a 
Llei 31/2022 PGE

 0,00 € 39.896,72 € 39.896,72 €

920 134 
 Augment 0,50 %, art. 19.2a 
Llei 31/2022 PGE

 0,00 € 6.808,94 € 6.808,94 €

    TOTAL    46.705,67 € 46.705,67 €

Aquesta modificació es finança amb càrrec al fons de contingència, en els següents 
termes:
 
Baixes o anul·lacions en concepte de despeses

Aplicació
Descripció

Crèdits Baixes o Crèdits

Progr. econòmica disponibles anul·lacions finals

 929 500 Fons de contingència    76.747,37 €  46.705,67 €  30.041,70 € 

    TOTAL DE BAIXES  76.747,37 €  46.705,67 €   30.041,70 € 

A  més,  queda  acreditat  el  compliment  dels  requisits  que  estableix  l’article  37.2, 
apartats  a i  b, del Reial decret 500/1990, de 20 d’abril, pel qual es desenvolupa el 
capítol primer del títol sisè de la Llei 39/1988, de 28 de desembre, reguladora de les 
hisendes locals, en matèria de pressupostos, que són els següents:
 
a) El caràcter específic i determinat de la despesa a realitzar i la impossibilitat de 
demorar-ho a exercicis posteriors.
 
b) La inexistència a l’estat de despeses del pressupost de crèdit destinat a aquesta 
finalitat  específica,  que ha de verificar-se  en  el  nivell  en  què  estigui  establida  la 
vinculació jurídica.
 
SEGON. Exposar aquest expedient al públic mitjançant anunci inserit en el  Butlletí 
Oficial de les Illes Balears, pel termini de quinze dies, durant els quals les persones 
interessades  poden  examinar-lo  i  presentar-hi  reclamacions  davant  el  Ple. 
L’expedient  es  considera  definitivament  aprovat  si  durant  el  citat  termini  no 
s’haguessin presentat reclamacions; en cas contrari, el Ple disposa d’un termini d’un 
mes per resoldre-les.

En el debat hi han intervengut la Sra. Bonet, del PP; la Sra. Ribas Torres, del PSOE; 
la  Sra.  Colomar,  de  VOX;  el  Sr.  Prats,  d’ARA  EIVISSA;  i  la  Sra.  Fernández, 
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d’UNIDES PODEM.

Les deliberacions i intervencions produïdes en aquest punt es poden consultar a l’enllaç següent: 
http://santjosep.videoacta.com/?pleno=20231026&punto=6

 

7. Expedient 11791/2023. Modificació de crèdits. Expedient de suplements de 
crèdit finançats amb càrrec al fons de contingència

Favorable Tipus de votació: unanimitat/assentiment

Vista la proposta que consta a l’expedient i que ha estat dictaminada per la Comissió 
Informativa d’Economia, Sectors Productius i Especial de Comptes.

Sotmesa la proposta a votació, per 21 vots a favor (10 del PP, 7 del PSOE, 2 de 
VOX,  1  d’ARA  EIVISSA  i  1  d’UNIDES  PODEM),  és  a  dir,  per  unanimitat  dels 
membres de la corporació, s’ACORDA: 

PRIMER. Aprovar inicialment l’expedient de modificació de crèdits núm. 11/2023 del 
pressupost en vigor, en la modalitat de suplements de crèdit, finançat amb càrrec a 
anul·lacions o baixes d’altres partides, com segueix a continuació:
 
Suplements en aplicacions de despeses

Aplicació Descripció
Crèdits Suplement Crèdits

inicials de crèdit finals

Progr. econòmica        

           

323 13100 Retribucions bàsiques 110.231,36 1.773,20 112.004,56

323 13102 Retribuc. complementàries 99.293,84 1.720,06 101.013,90

323 15100 Gratificacions 14.000,00 5.000,00 19.000,00

323 16000 Seguretat Social 149.000,00 1.152,78 150.152,78

           

342 13100 Retribucions bàsiques 47.601,54 2.000,70 49.602,24

342 13102 Retribuc. complementàries 48.473,91 2.398,44 50.872,35

342 15100 Gratificacions 6.000,00 2.000,00 8.000,00

342 16000 Seguretat Social 140.000,00 1.451,72 141.451,72

           

    TOTAL   17.496,90  
Aquesta modificació es finança amb càrrec al fons de contingència, en els següents 
termes:
Baixes o anul·lacions en concepte d’ingressos

Aplicació Descripció
Crèdits 

disponibles
Baixes o 

anul·lacions
Crèdits 
finals

Progr. econòmica        

           

929  500
Fons de 
contingència

30.041,70 € 17.496,90 12.544,80

           

    TOTAL      
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A  més,  queda  acreditat  el  compliment  dels  requisits  que  estableix  l’article  37.2, 
apartats  a i  b,  del  capítol  I  del  títol  VI  de  la  Llei  39/1988,  de  28  de  desembre, 
reguladora  de les hisendes locals,  en matèria  de pressupostos,  desenvolupat  pel 
Reial decret 500/1990, de 20 d’abril, que són els següents:
 
a) El caràcter específic i determinat de la despesa a realitzar i la impossibilitat de 
demorar-ho a exercicis posteriors.
 
b) La insuficiència a l’estat de despeses del pressupost de crèdit destinat a aquesta 
finalitat  específica,  que ha de verificar-se  en  el  nivell  en  què  estigui  establida  la 
vinculació jurídica.
 
SEGON. Exposar aquest expedient al públic mitjançant anunci inserit en el  Butlletí 
Oficial de les Illes Balears, pel termini de quinze dies, durant els quals els interessats 
poden  examinar-lo  i  presentar-hi  reclamacions  davant  el  Ple.  L’expedient  es 
considera definitivament aprovat si durant el citat termini no s’haguessin presentat 
reclamacions; en cas contrari, el Ple disposa d’un termini d’un mes per resoldre-les.

En el debat hi han intervengut la Sra. Bonet, del PP; la Sra. Ribas Torres, del PSOE; 
la  Sra.  Colomar,  de  VOX;  el  Sr.  Prats,  d’ARA  EIVISSA;  i  la  Sra.  Fernández, 
d’UNIDES PODEM.

Les deliberacions i intervencions produïdes en aquest punt es poden consultar a l’enllaç següent: 
http://santjosep.videoacta.com/?pleno=20231026&punto=7

A les 11.20 h es fa un descans i es reprèn la sessió a les 11.35 h. 

 

8. Moció presentada per escrit pel PP relativa al funcionament de la DGT a l’illa 
d’Eivissa

Favorable Tipus de votació: unanimitat/assentiment

La Sra. Ríos, del PP, presenta per escrit la moció que ha estat dictaminada per la 
Comissió Informativa d’Economia, Sectors Productius i Especial de Comptes i que a 
continuació es transcriu:

“EXPOSICIÓ DE MOTIUS 

Fa anys l’Oficina de Trànsit Local d’Eivissa està sofrint una falta de personal que en els últims 
mesos està afectant els alumnes i autoescoles. 

Aquesta falta  de personal  provoca que les Autoescoles d’Eivissa i  Formentera no puguin 
exercir la seva facultat d’impartir, de manera professional, els ensenyaments establerts en el 
Reglament  1295/2003  atès  que  el  defectuós  funcionament  de  l’oficina  impedeix  que  els 
procediments  de  presentació  d’alumnes  es  produeixin  en  unes  mínimes  condicions  de 
seguretat. 

Aquest fet provoca que els alumnes d’Eivissa i Formentera pateixin discriminació respecte a 
alumnes d’altres províncies a causa de la falta de personal de l’Oficina Local d’Eivissa no 
podent  exercir  el  seu  dret  a  obtenir  el  seu  permís  de  conduir  en  igualtat.  Aquesta 
circumstància està donant lloc a una fugida d’alumnes que opten per examinarse fora de l’illa,  
situació que els provoca un cost i una incomoditat que no hauria d’haver de suportar en el cas  
que l’oficina estigués dotada de personal suficient per a atendre les necessitats dels aspirants. 
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Aquesta insuficiència de mitjans i falta de recursos ha provocat un col·lapse que també afecta 
a la resta d’usuaris necessiten tramitar expedient de qualsevol altra naturalesa en la mateixa 
oficina. Una situació que ha portat a la desesperació a molts ciutadans, arribant fins i tot a  
plantejar-se  moments  conflictius  amb  el  personal  de  l’oficina  que  han  rebut  insults  i 
amenaces,  motiu pel qual han pres la decisió de no atendre presencialment o sense cita 
previa 

L’Oficina  de  la  DGT a  Eivissa  compta  amb  15  places  de  personal  i  únicament  4  estan 
cobertes, circumstància que ha estat també denunciada per sindicats i agents socials sense 
que fins avui s’hagi posat cap remei. 

Es tracta d’un funcionament anòmal, deficient, inacceptable i  negligent d’una Administració 
Pública que ve discriminar els usuaris de les illes d’Eivissa i Formentera en contrast amb 
altres regions d’Espanya on els usuaris del servei reben una atenció acceptable. Per tot això,  
el Grup Popular de l’ Ajuntament de Sant Josep de sa Taila presenta la següent 

PROPOSTES D’ACORDS 

1. L’Ajuntament de Sant josep de sa Talaia insta el Govern d’Espanya a cobrir totes les places 
vacants en l’Oficina de la Direcció General de Trànsit a l’illa d’Eivissa, bé siguin examinadors 
o  personal  dedicat  a  funcions administratives  a  fi  de recuperar  la  normalitat  en  el  servei 
d’atenció al públic. 

2. L’Ajuntament de Sant Josep de sa Talaia insta el Govern d’Espanya a incrementar per a 
l’any 2024 les indemnitzacions per residència del personal en actiu del sector públic estatal 
destinat  en la Comunitat  autònoma de les Illes Balears,  procedint  a la modificació de les 
quanties a fi d’adaptar-les a la realitat”

Sotmesa la proposta a votació, per 21 vots a favor (10 del PP, 7 del PSOE, 2 de 
VOX,  1  d’ARA  EIVISSA  i  1  d’UNIDES  PODEM),  és  a  dir,  per  unanimitat  dels 
membres de la corporació, s’ACORDA:
 
1. L’Ajuntament de Sant Josep de sa Talaia insta el Govern d’Espanya a cobrir totes 
les places vacants a l’Oficina de la Direcció General de Trànsit a l’illa d’Eivissa, bé 
siguin examinadors o personal dedicat a funcions administratives, a fi de recuperar la 
normalitat en el servei d’atenció al públic.

2. L’Ajuntament de Sant Josep de sa Talaia insta el Govern d’Espanya a incrementar 
per a l’any 2024 les indemnitzacions per residència del personal en actiu del sector 
públic estatal destinat a la Comunitat Autònoma de les Illes Balears, i a modificar les 
quanties a fi d’adaptar-les a la realitat.

En el debat hi han intervengut la Sra. Ríos, del PP; el Sr. Roselló, del PSOE; la Sra. 
Colomar,  de VOX;  el  Sr.  Prats,  d’ARA EIVISSA;  i  la  Sra.  Fernández,  d’UNIDES 
PODEM.

Les deliberacions i intervencions produïdes en aquest punt es poden consultar a l’enllaç següent: 
http://santjosep.videoacta.com/?pleno=20231026&punto=8
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9. Moció presentada per escrit  pel  PSOE, en què sol·licita l’actualització del 
portal de transparència de l’Ajuntament

Desfavorable Tipus de votació: ordinària
A favor: 9, en contra: 12, abstencions: 0, absents: 0

La  Sra.  Ribas  Torres,  del  PSOE,  presenta  per  escrit  la  moció  que  ha  estat 
dictaminada  per  la  Comissió  Informativa  d’Acció  Social  i  que  a  continuació  es 
transcriu:

“EXPOSICIÓ DELS MOTIUS 
Després de mesos governant, comprovam amb sorpresa que l’agenda pública de l’alcalde 
encara no surt publicada al Portal de Transparència. Tampoc l’organigrama institucional ni els 
currículums de l’alcalde i  regidors.  Les declaracions de béns dels actuals components de 
l’Equip de Govern també brillen per la seva absència. 
Moltes  han  estat  les  vegades  que  el  Partit  Popular  de  Sant  Josep  ha  presumit  de 
transparència i és ara quan tocaria demostrar-ho. 
Però no només això, sinó que s’han deixat de publicar els contractes menors i és impossible  
saber quins són els Convenis signats per l’Ajuntament, entre altres assumptes que haurien de 
ser públics i d’accés a tota la ciutadania. 
Tal com s’estableix a la Llei de Transparència, aquest Ajuntament ve obligat a fer pública la  
seva activitat en diferents àmbits. 

En el Portal de Transparència de l’Ajuntament de Sant Josep de sa Talaia podem observar 
que dins l’apartat institucional, cinc dels dotze punts apareixen sense cap document, punts en 
blanc tan importants com són: 
-Organigrama i funcions. 
-Currículums alcalde i regidors. 
-Agenda institucional. 
-Personal. 
-Decrets d’aprovació règim d’atribucions i indemnitzacions de càrrecs públics. 
Dins l’apartat de normativa apareixen sense contingut algun els apartats de: 
-Projectes en tramitació. 
-Altres disposicions. 

En la part econòmica no figuren: 
-Indicadors de transparència en ingressos, despeses i deutes. 
-Serveis públics 

L’apartat d’ajudes i subvencions apareix sense cap document. 

A l’apartat de Contractació, no es pot trobar cap informació referent a Meses de Contractació. 

Dins l’apartat d’informació i atenció al ciutadà només hi ha informació a l’apartat "mapa web", 
mentre els altres cinc apartats apareixen sense dades. 

PROPOSTA D’ACORD 
L’Ajuntament  de  Sant  Josep  de  sa  Talaia  es  compromet  a  actualitzar  el  seu  Portal  de  
Transparència abans d’acabar l’any 2023 i a fer pública tota la informació rellevant a la qual 
hauria de poder tenir accés tota la ciutadania.”

Sotmesa a votació la proposta, que diu:
 
L’Ajuntament de Sant Josep de sa Talaia es compromet a actualitzar el portal  de 
transparència abans d’acabar l’any 2023 i a fer pública tota la informació rellevant a 
la qual hauria de poder tenir accés tota la ciutadania.
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Es rebutja per 12 vots en contra (10 del PP i 2 de VOX) i 9 vots a favor (7 del PSOE, 
1 d’ARA EIVISSA i 1 d’UNIDES PODEM).

En el debat hi han intervengut la Sra. Marí, del PSOE; el Sr. Ribas Vidal, del PP; la 
Sra. Colomar, de VOX; el Sr. Prats, d’ARA EIVISSA; i la Sra. Fernández, d’UNIDES 
PODEM.

Les deliberacions i intervencions produïdes en aquest punt es poden consultar a l’enllaç següent: 
http://santjosep.videoacta.com/?pleno=20231026&punto=9
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10.  Moció  presentada  per  escrit  pel  PSOE  per  a  l’execució  del  Pla 
d’accessibilitat universal bàsic de l’Ajuntament de Sant Josep de sa Talaia

Desfavorable Tipus de votació: ordinària
A favor: 9, en contra: 12, abstencions: 0, absents: 0

La  Sra.  Ribas  Torres,  del  PSOE,  presenta  per  escrit  la  moció  que  ha  estat 
dictaminada  per  la  Comissió  d’Ordenació  i  Planificació  i  que  a  continuació  es 
transcriu:

“EXPOSICIÓ DELS MOTIUS 
L’Ajuntament de Sant Josep de sa Talaia té el compromís de garantir l’accessibilitat universal  
en el nostre municipi. L’accessibilitat és el dret de totes les persones a participar en la vida 
social,  econòmica  i  cultural  en  igualtat  de  condicions,  independentment  de  les  seves 
capacitats. 

Per garantir  l’accessibilitat universal,  era necessari  elaborar un pla d’acció que definís les 
mesures a adoptar per millorar l’accessibilitat dels espais públics,  els edificis i  els serveis 
municipals.  Aquest  pas es ja es va portar a terme a l’anterior legislatura amb una de les 
propostes  aprovades als  Pressupostos  Participatius  de 2022 i  aquest  document  ja  es  va 
redactar per tal de donar les primeres passes encaminades a millorar el nostre municipi per a  
tots els seus habitants. 

La present moció proposa desenvolupar un calendari i un pla d’acció que comenci a donar 
forma a les mesures establertes en el Pla d’accessibilitat de l’Ajuntament de Sant Josep de sa 
Talaia. Aquesta calendari d’accions a portar a terme permetrà garantir l’execució del pla en 
uns terminis adequats i dotar-lo dels recursos necessaris. 

L’execució  del  Pla  d’accessibilitat  requereix  de  l’assignació  de  fons  econòmics.  El  nostre 
Ajuntament  ha  de  garantir  el  seu  finançament  corresponent.  De  fet,  per  enguany,  tenim 
aprovada una partida pressupostària. 

L’Ajuntament de Sant Josep de sa Talaia haurà de revisar i  avaluar el pla anualment per 
garantir  el  seu compliment.  Així  es facilitarà identificar les àrees on més es necessita fer 
reajustaments o millores. 

Les  entitats  i  associacions  que  treballen  en  l’àmbit  de  l’accessibilitat,  haurien  de  poder 
participar en el seguiment i avaluació del Pla per tal de garantir que aquest sigui coherent amb 
les necessitats de totes les persones amb diferents capacitats o que tenen mobilitat reduïda. 

PROPOSTA D’ACORD 

1. L’Ajuntament de Sant Josep de sa Talaia elaborarà un calendari per portar a terme el Pla 
d’accessibilitat en terminis adequats i amb els recursos necessaris. 
2.  L’Ajuntament  de  Sant  Josep  de  sa  Talaia  executarà  part  del  pla  amb  la  partida  
pressupostària aprovada per al 2023 i que encara no s’ha realitzat. 
3. L’Ajuntament de Sant Josep de sa Talaia, es compromet a continuar treballant en el Pla 
d’accessibilitat assignant una partida pressupostària per al 2024. 
4. L’Ajuntament de Sant Josep de sa Talaia realitzarà un seguiment i avaluació del pla d’acció 
per  tal  de  garantir  el  seu  compliment.  Aquesta  avaluació  i  seguiment  comptarà  amb  les 
entitats i associacions que treballen a l’àmbit de l’accessibilitat.” 

Sotmesa a votació la proposta que diu:

1. L’Ajuntament de Sant Josep de sa Talaia elabora un calendari per portar a terme el 
Pla d’accessibilitat en terminis adequats i amb els recursos necessaris.
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2.  L’Ajuntament  de Sant  Josep de sa Talaia  executa part  del  Pla  amb la partida 
pressupostària aprovada per al 2023 i que encara no s’ha realitzat.

3. L’Ajuntament de Sant Josep de sa Talaia es compromet a continuar treballant en el 
Pla d’accessibilitat assignant una partida pressupostària per al 2024.

4. L’Ajuntament de Sant Josep de sa Talaia realitza un seguiment i avaluació del pla 
d’acció per tal de garantir-ne el compliment. Aquesta avaluació i seguiment compta 
amb les entitats i associacions que treballen a l’àmbit de l’accessibilitat.
 
Es rebutja per 12 vots en contra (10 del PP i 2 de VOX) i 9 vots a favor (7 del PSOE, 
1 d’ARA EIVISSA i 1 d’UNIDES PODEM).

En el debat hi han intervengut la Sra. Ortiz, del PSOE; el Sr. Torres, del PP; la Sra. 
Colomar,  de VOX;  el  Sr.  Prats,  d’ARA EIVISSA;  i  la  Sra.  Fernández,  d’UNIDES 
PODEM.

Les deliberacions i intervencions produïdes en aquest punt es poden consultar a l’enllaç següent: 
http://santjosep.videoacta.com/?pleno=20231026&punto=10
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11. Moció presentada per escrit pel PSOE per restablir l’autonomia municipal i 
contra les imposicions en l’aplicació del Decret 6/2023, de mesures urgents en 
matèria d’habitatge

Desfavorable Tipus de votació: ordinària
A favor: 8, en contra: 12, abstencions: 1, absents: 0

La  Sra.  Ribas  Torres,  del  PSOE,  ha  presentat  per  escrit  la  moció  que  ha  estat 
dictaminada per la Comissió Informativa d’Ordenació i Planificació i que a continuació 
es transcriu:

“EXPOSICIÓ DELS MOTIUS

L’article 47 de la Constitució espanyola declara que tots els espanyols tenen dreta gaudir d’un 
habitatge digne i adequat i atribueix als poders públics l’obligació de promoure les condicions 
necessàries i establir les normes pertinents per fer efectiu aquest dret.

L’aprovació de la Llei 5/2018, de 19 de juny, de l’habitatge de les Illes Balears tenia com a 
objectiu principal “fer efectiu, a l’àmbit territorial de la comunitat autònoma de les Illes Balears, 
el  dret un habitatge digne, adequat i  assequible reconegut a la Constitució Espanyola i  a 
l’Estatut d’Autonomia de les Illes Balears, d’acord amb els estàndards del dret internacional de 
drets humans”.

Per primera vegada es donava resposta a la realitat social tenint en compte que una política 
pública ha de contenir  accions estructurals  i  no només conjunturals  per  poder donar una 
solució integral i coherent a la problemàtica de l’habitatge.

Una  política  d’habitatge  estructural  és  una  política  que  cal  fer  a  llarg  termini,amb  el 
convenciment de tots els governants que només controlant els recursos de manera directa es 
pot influir de manera efectiva en els preus de mercat i assegurar el dret universal d’accés a un 
habitatge digne i assequible.

Amb l’aprovació de la Llei estatal 12/2023, de 24 de maig, pel dret a l’Habitatge, es va donar 
una nova passa en la consolidació de l’assoliment d’aquest dret amb mesures valentes que 
van des de la possibilitat de declarar zones de mercat residencial 
tensionades per part de les Comunitats Autònomes dintre del marc de les quals s’hi poden 
implantar topalls als preus màxims de lloguer per tal d’evitar l’especulació, fins a incentius 
fiscals per aquells que decideixen posar en el mercat de lloguer l’habitatge que tenen buit.

Per tant,  l’habitatge és un Dret  Humà bàsic,  i  per  tant,  des de lo públic  hem de garantir 
l’habitatge com un dret subjectiu de la ciutadania de Balears.

I  és  dins d’aquest  marc,  tant  estatal  com autonòmic,  quan  amb el  nou govern del  Partit  
Popular a la Comunitat Autònoma, s’aprovà el passat dia 3 d’octubre ,del Decret Llei 6/2023, 
de  mesures  urgents  en  matèria  d’habitatge,  decret  llei,  que  en  realitat  és  en  matèria 
d’urbanisme i no d’habitatge.

Per als socialistes la solució al problema de l’habitatge s’ha d’abordar des de distints punts de 
vista i no sols des del punt de vista immobiliari com ha fet el Partit Popular. Son necessàries 
polítiques que lluitin contra l’especulació, polítiques d’ajudes i incentius al lloguer, polítiques 
de  control  dels  preus  tant  de  compra-venta  com  de  lloguer,  i  sobretot  que  totes  les 
administracions,  forces  polítiques,  societat  civil,  agents  socials  i  econòmics,  i  col·legis 
professionals, participin de l’elaboració de l’estratègia per facilitar un habitatge digne a un preu 
digne a la ciutadania de Balears.

La presidenta Prohens va iniciar la legislatura oferint un gran pacte en matèria d’habitatge, 
però hem pogut comprovar com a aquest oferiment era i és paper banyat, ja que la primera 
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mesura que s’ha pres ha estat la imposició del  decret llei 6/2023 de mesures urgents en 
matèria d’habitatge, en el que s’ha parlat únicament amb els constructors i promotors, oblidant 
la  ciutadania  i  les  entitats  que  la  representen,  que  són  els  vertaders  destinataris  de  les 
polítiques d’habitatge.

Aquest Decret Llei suposa un greuge institucional als Consells Insulars i als Ajuntaments, i té  
més en compte el promotor i constructor immobiliari  que els ciutadans i ciutadanes. És un 
menyspreu absolut, per les formes i pel fons, a la capacitat de decisió i al dret que tenim els  
Ajuntaments i els veïnats i veïnades de cada municipi per decidir quin poble volem, ara i en el  
futur.

Tal i com està redactada, la norma furta al poble la capacitat de decidir on créixer en alçària,  
on fer canvis d’ús de locals a habitatges, decidir si canviam un equipament esportiu per una 
nova promoció immobiliària,  quin ha de ser el creixement futur en nombre d’habitants del 
nostre municipi, o decidir si volem que els hotels es converteixin en blocs d’habitatges. 

Fins i tot, ens treu el dret a decidir si consideram adequat que la solució a l’habitatge passi per  
construir mini-pisos de30 metres quadrats per a les nostres famílies, o si aquests pisos han de 
ser per a venda o per lloguer.

Dret de decisió que es deixa únicament en mans dels promotors i propietaris privats, que sí  
que podran decidir si fan aquests canvis sense comptar amb el parer de la gent. Amb l’excusa 
de voler augmentar l’oferta d’habitatges a preu limitat, el detall de la norma que s’ha aprovat 
suposa un gran llistat de dispenses i exoneracions urbanístiques que eliminen els controls i la 
supervisió  pública  en  el  planejament,  deixant  per  tant  en  mans  del  “lliure  mercat”  i  dels 
propietaris privats la possibilitat d’augmentar densitats, canviar usos, o modificar la fesomia 
dels nostres carrers i places.

Amb un eufemisme, el de l’habitatge “assequible”, que al capdavall no tendrà cap incidència 
en el mercat de l’habitatge, ja que els límits als preus que s’estableixen a la norma aprovada 
són tan elevats que en alguns casos superen fins i tot el preu mitjà de 
taxació de l’habitatge lliure. I sense incloure ni una coma sobre habitatge protegit,  que és 
l’únic tipus d’habitatge que en garanteix l’accés a la població més vulnerable i amb una major 
emergència habitacional.

Ni tampoc donar solucions concretes per als joves o la gent gran, que majoritàriament no 
tenen possibilitat d’accedir al crèdit hipotecari per poder adquirir un habitatge.

Tenint  en compte que l’objectiu de facilitar l’accés a l’habitatge és un objectiu polític  que 
compartim tots, hem de fer passes per a que les mesures que prenguem en aquesta matèria  
tinguin  el  major  consens  possible,  i  sobretot,  garanteixin  la  participació  ciutadana  i  dels 
consistoris a l’hora de decidir quan ,quants, on i com es duen a terme les actuacions que 
permetin  avançar  en  la  política  d’habitatge.  Passes  que  amb  l’actual  redactat  no  són 
possibles.

El Decret aprovat i les mesures que inclou tendran, a més, conseqüències derivades d’un 
augment  poblacional  futur  que  suposarà  la  necessitat  d’ampliar  zones  verdes,  escoles, 
instituts, zones esportives o centres de salut.  Augmentar la densitat de població també té 
conseqüències directes en una major demanda de mobilitat, cosa que pot suposar acabar de 
saturar determinades barriades o pobles que ara mateix ja estan al límit. I suposa també més 
consum d’aigua, d’energia i de necessitat de depuració.

I això passa en el context d’emergència climàtica en què ens trobam, i amb municipis com ara 
el nostre, que han tingut problemes molt greus aquest estiu per abastir d’aigua potable les  
seves xarxes.  La possibilitat  d’augmentar  la població  sense cap mena de planificació  pot 
derivar en situacions molt crítiques.

El Decret  no incorpora cap possibilitat  de que els ajuntaments puguin analitzar,  de forma 
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calmada, on i com aplicar mesures proposades. Més enllà d’un acord de Ple que és un “o tot 
o  res”,  el  que fa  falta  són  eines  per  analitzar  i  planificar,  amb temps,  quines  d’aquestes  
mesures poden ser adequades o no, i sobretot, on convé que es puguin dur a terme i on no.

Per tot això, el grup municipal socialista a l’Ajuntament de Sant Josep de sa Talaia, proposa 
que s’aprovin els següents acords:

1. L’Ajuntament de Sant Josep de sa Talaia sol·licita la suspensió de l’aplicació del Decret  
6/2023, de 2 d’octubre, de mesures urgents en matèria d’habitatge, durant el temps necessari 
per tal de que els serveis urbanístics estudiïn els seus efectes i per tant, fins que l’Ajuntament 
estigui en disposició d’aprovar un acord de ple on clarament s’estableixi a quines zones es 
poden aplicar cada una de les mesures que contempla el decret llei, acord de ple, que s’haurà 
d’exposar al públic per tal de que els veïnats del nostre municipi puguin al·legar el que creguin  
oportú.

2. l’Ajuntament de Sant Josep de sa Talaia, insta al Consell Insular d’Eivissa a donar suport i  
treballar  de  manera  conjunta  amb  l’Ajuntament  per  tal  d’establir  els  criteris  d’aplicació  i 
zonificació de les disposició del Decret llei 6/2023, de 2 d’octubre, de mesures urgents en 
matèria d’habitatge.”

Sotmesa a votació la proposta que diu:

1. L’Ajuntament de Sant Josep de sa Talaia sol·licita la suspensió de l’aplicació del 
Decret 6/2023, de 2 d’octubre, de mesures urgents en matèria d’habitatge, durant el 
temps necessari per tal que els serveis urbanístics n’estudiïn els efectes i, per tant, 
fins que l’Ajuntament estigui en disposició d’aprovar un acord de ple on clarament 
s’estableixi a quines zones es poden aplicar cada una de les mesures que preveu el 
decret llei,  acord de ple que s’haurà d’exposar al públic per tal que els vesins del 
municipi puguin al·legar el que creguin oportú.

2. L’Ajuntament de Sant Josep de sa Talaia insta el Consell Insular d’Eivissa a donar 
suport i treballar de manera conjunta amb l’Ajuntament per tal d’establir els criteris 
d’aplicació i zonificació de les disposicions del Decret llei 6/2023, de 2 d’octubre, de 
mesures urgents en matèria d’habitatge.
 
Es rebutja per 12 vots en contra (10 del PP i 2 de VOX), 8 vots a favor (7 del PSOE i 
1 d’UNIDES PODEM) i 1 abstenció d’ARA EIVISSA.   

En el debat hi han intervengut la Sra. Ribas Torres, del PSOE; el Sr. Torres, del PP; 
la  Sra.  Colomar,  de  VOX;  el  Sr.  Prats,  d’ARA  EIVISSA;  i  la  Sra.  Fernández, 
d’UNIDES PODEM.

Les deliberacions i intervencions produïdes en aquest punt es poden consultar a l’enllaç següent: 
http://santjosep.videoacta.com/?pleno=20231026&punto=11
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12.  Moció  presentada  per  escrit  pel  PSOE  relativa  a  la  millora  integral  del 
transport públic i parades d’autobús

Tipus de votació: ordinària
1r punt: A favor: 19, en contra: 2, abstencions: 0, absents: 0
2n, 3r, 4t punt: A favor: 9, en contra: 12, abstencions:0, absents:0

La  Sra.  Ribas  Torres,  del  PSOE,  presenta  per  escrit  la  moció  que  ha  estat 
dictaminada per la Comissió Informativa d’Economia, Sectors Productius i Especial 
de Comptes i que a continuació es transcriu:

“Exposició de Motius: 

El Grup PSOE de l’Ajuntament de Sant Josep de sa Talaia, davant de la llastimosa situació en 
la qual es troben les parades d’autobús a la nostra illa, així com de la falta d’avanç en el 
projecte d’adequació integral d’aquestes, anunciat la legislatura passada, considera necessari 
abordar de manera urgent aquesta problemàtica que afecta greument la qualitat del servei  
ofert tant als usuaris residents com als que ens visiten. 

En l’última legislatura progressista (2015-2019) es va elaborar un informe sobre l’estat de més 
de 600 parades d’autobús, de les quals més de 500 requereixen intervenció. 

Avui  dia,  el  Consell  Insular  d’Eivissa  no  ha  iniciat  la  redacció  del  projecte  d’adequació, 
mantenint les parades en molts de casos en condicions de falta de garanties quant a visibilitat, 
il·luminació, accés per als vianants, protecció de l’usuari, senyalització vertical, marquesines i 
espai d’aturada i estacionament dels vehicles. 

Des  del  grup  PSOE  del  Consell  Insular  pensam  que  és  imprescindible  que  les  noves 
concessions  d’autobusos  vagin  acompanyades  d’inversions  en  infraestructures  com  a 
parades d’autobusos, estacions d’autobusos i bescanviadors de mobilitat per a oferir un servei 
de qualitat. 

El transport públic és un pilar fonamental en la construcció d’un futur més responsable amb el  
nostre entorn i més eficient quant a la mobilitat de les persones. És per això que és imperatiu 
invertir en el transport públic i en la millora de les parades d’autobús, garantint l’accessibilitat, 
comoditat, eficiència, seguretat i fent atractiu utilitzar el servei als usuaris. 

Per tot això exposat, el grup PSOE presenta per la seua aprovació al pròxim Ple la següent 
moció per instar l’Executiu a prendre mesures concretes per a resoldre aquests problemes i 
dur a terme una transformació integral en el nostre sistema de transport públic. 

MOCIÓ: 

1. L’Ajuntament de Sant Josep de sa Talaia insta al Consell d’Eivissa a implementar un pla 
integral d’adequació de parades titularitat del Consell, de manera paral·lela a la posada en 
marxa de les noves concessions d’autobusos, establint un calendari detallat d’execució del 
projecte, amb terminis clars i específics. 

2. 1. L’Ajuntament de Sant Josep de sa Talaia insta al Consell d’Eivissa a dur a terme la 
licitació del contracte de redacció del projecte d’adequació de parades d’autobús de manera 
urgent, assegurant que es respectin els estàndards de qualitat necessaris. 

3. 1. L’Ajuntament de Sant Josep de sa Talaia insta al Consell d’Eivissa a comprometre’s a  
assignar dins del Pressupost de 2024 els recursos necessaris per a l’execució efectiva del 
projecte d’adequació integral de parades d’autobús, garantint la inversió necessària per a la 
seva realització. 
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4.  1.  L’Ajuntament  de  Sant  Josep  de  sa  Talaia  insta  al  Consell  d’Eivissa  a  aportar  el  
finançament i  el suport  tècnic necessari a l’Ajuntament de Sant Josep de sa Talaia per a 
poder redactar el projecte del futur intercanviador de mobilitat d’aquest municipi.·”

Per part de l’equip de govern es sol·licita introduir un paràgraf en el primer punt de la 
proposta, tal com a continuació es transcriu, i  poder votar els punts per separat, a la 
qual cosa accedeix el PSOE.

1. L’Ajuntament de Sant Josep de sa Talaia insta el Consell d’Eivissa a implementar 
un pla integral d’adequació de parades titularitat  del Consell,  redactat durant l’any 
passat,  de  manera  paral·lela  a  la  posada  en  marxa  de  les  noves  concessions 
d’autobusos, i establir un calendari detallat d’execució del projecte, amb terminis clars 
i específics.

Sotmès el primer punt de la proposta, amb la modificació proposada per l’equip de 
govern, a votació, per 19 vots a favor (10 del PP, 7 del PSOE, 1 d’ARA EIVISSA i 1 
d’UNIDES PODEM) i 2 vots en contra de VOX, és a dir, per majoria absoluta del 
nombre legal de membres de la corporació, s’ACORDA: 

1. L’Ajuntament de Sant Josep de sa Talaia insta el Consell d’Eivissa a implementar 
un pla integral d’adequació de parades titularitat  del Consell,  redactat durant l’any 
passat,  de  manera  paral·lela  a  la  posada  en  marxa  de  les  noves  concessions 
d’autobusos, i establir un calendari detallat d’execució del projecte, amb terminis clars 
i específics.
 
Sotmesos a votació els punts 2, 3 i 4, que diuen:  

2. L’Ajuntament de Sant Josep de sa Talaia insta el Consell d’Eivissa a dur a terme la 
licitació del contracte de redacció del projecte d’adequació de parades d’autobús de 
manera urgent, i assegurar que es respectin els estàndards de qualitat necessaris.
3.  L’Ajuntament  de  Sant  Josep  de  sa  Talaia  insta  el  Consell  d’Eivissa  a 
comprometre’s a assignar dins el pressupost de 2024 els recursos necessaris per a 
l’execució efectiva del projecte d’adequació integral de parades d’autobús, i garantir 
la inversió necessària per a la seua realització.
4. L’Ajuntament de Sant Josep de sa Talaia insta el Consell d’Eivissa a aportar el 
finançament i el suport tècnic necessari a l’Ajuntament de Sant Josep de sa Talaia 
per  a  poder  redactar  el  projecte  del  futur  intercanviador  de  mobilitat  d’aquest 
municipi.
 
Es rebutgen per 12 vots en contra (10 del PP i 2 de VOX) i 9 vots a favor (7 del 
PSOE, 1 d’ARA EIVISSA i 1 d’UNIDES PODEM).

En el debat hi han intervengut el Sr. Guasch, del PSOE; el Sr. Marí, del PP; la Sra. 
Colomar,  de VOX;  el  Sr.  Prats,  d’ARA EIVISSA;  i  la  Sra.  Fernández,  d’UNIDES 
PODEM.

Les deliberacions i intervencions produïdes en aquest punt es poden consultar a l’enllaç següent: 
http://santjosep.videoacta.com/?pleno=20231026&punto=12
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13. Moció presentada per escrit per VOX en què sol·licita suport al món rural

Tipus de votació: ordinària
1r, 2n, 3r, 4t punts: A favor: 10, en contra: 11, abstencions: 0, 
absents: 0
5è punt: A favor: 11, en contra:0, abstencions: 10, absents:0

La Sra. Colomar, de VOX, presenta per escrit la moció que ha estat dictaminada per 
la Comissió Informativa d’Economia, Sectors Productius i Especial de Comptes i que 
a continuació es transcriu:

“EXPOSICIÓN DE MOTIVOS: 

Aunque la economía de la zona ha evolucionado con el tiempo hacia el turismo, la agricultura, 
ganadería o pesca, desempeñan un papel fundamental en la cultura y tradición de nuestro 
municipio además de un papel estratégico en nuestra economía, el cual debemos fomentar 
NO SE PIERDA. 

El mundo rural es portador de una riqueza cultural invaluable. Las tradiciones, costumbres y 
saberes transmitidos de generación en generación que enriquecen nuestra identidad como 
Josepins o Eivessencs 

El mundo rural es la base de nuestra seguridad alimentaria, apoyar a los productores locales 
y promover prácticas agrícolas sostenibles es esencial para garantizar una fuente segura y 
diversificada de alimentos para la población. 

Es nuestro deber defender la competencia desleal que sufren los agricultores españoles en 
Europa, frente a los de otros países que no pertenecen a la UE, producir en Baleares es más 
caro que en el resto de España, entre otros motivos, por la insularidad. Si a eso sumamos los  
bajos salarios de terceros países ya tenemos el cóctel perfecto para que un kilo de tomates 
de  Sant  Josep  o  Eivissa  sea  más  caro  de  un  kilo  de  tomates  procedente  de  un  país 
extracomunitario. 

Estos  recursos,  tanto  las  semillas  y  el  material  de  propagación  vegetativo  como  el 
conocimiento de su biodiversidad, que son una contribución pasada, presente y futura de la  
agricultura,  en  la  actualidad  están  sometidos  globalmente,  y  en  particular  en  las  Islas 
Baleares, a un proceso de erosión y pérdida.
 
Por todo ello, el Grupo Municipal de VOX Sant Josep de Sa Talaia, presenta la siguiente 
PROPUESTA DE ACUERDO 

1.  Instar  al  Consell  D´Eivissa  a  subvencionar  a  los  agricultores  que  opten  por  sembrar 
variedades locales citadas en el catálogo de variedades locales de las islas baleares. Decreto 
13/2018, de 18 de mayo, por el que se crea el Catálogo de las variedades locales de interés  
agrario  de  les  Illes  Balears,  siendo  por  tanto  las  variedades  publicadas  en 
varietatslocalsib.com 

2. Instar al Consell D´Eivissa a dar apertura de fechas para la solicitud de subvención. 

3.  Instar  al  Consell  D´Eivissa,  para  que  doten  de  Subvención  a  los  agricultores  que 
incrementen su superficie agraria. 

4. Conceder ayudas a la visibilización de productos cultivados en los campos de Sant Josep 
De Sa Talaia, dotando así de identidad a nuestro producto en sus distintos puntos de venta 
como así visibilidad de las fincas agrícolas o ganaderas de las que disponemos en nuestro 
municipio en las redes sociales de nuestro ayuntamiento.”
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A petició del PSOE, s’inclou un altre punt (punt 5) a la proposta d’acord presentada 
per VOX, tal com a continuació es transcriu:

“5. Instar l’Ajuntament de Sant Josep de sa Talaia a treure una línia d’ajudes per 
import  de  30.000  €  vigent  en  el  pressupost,  per  ajudar  al  sector  primari  i  a  la 
producció local del nostre municipi.”
 
Sotmesos a votació els punts 1, 2, 3 i 4, que diuen:

1. Instar el Consell d’Eivissa a subvencionar els agricultors que optin per sembrar 
varietats  locals  esmentades en el  catàleg de varietats  locals  de les  Illes Balears. 
Decret 13/2018, de 18 de maig, pel qual es crea el  Catàleg de les varietats locals 
d’interès  agrari  de  les  Illes  Balears;  per  tant,  les  varietats  publicades  a 
variedadeslocalsib.com.
2.  Instar  el  Consell  d’Eivissa  a  donar  obertura  de  dates  per  a  la  sol·licitud  de 
subvenció.
3.  Instar  el  Consell  d’Eivissa  perquè  dotin  de  subvenció  els  agricultors  que 
incrementin la seua superfície agrària.
4. Concedir  ajudes a la visibilització de productes cultivats en els camps de Sant 
Josep de Sa Talaia, i dotar així d’identitat el nostre producte en els seus diferents 
punts de venda i de visibilitat les finques agrícoles o ramaderes de què disposam en 
el municipi a les xarxes socials de l’Ajuntament.
 
Es rebutgen per 11 vots en contra (10 del PP i 1 d’ARA EIVISSA) i 10 vots a favor (7 
del PSOE, 2 de VOX i 1 d’UNIDES PODEM).
 
Sotmès a votació el punt 5, per 11 vots a favor (7 del PSOE, 2 de VOX, 1 d’ARA 
EIVISSA i  1  d’UNIDES  PODEM)  i  10  abstencions  del  PP,  és  a  dir,  per  majoria 
absoluta del nombre legal de membres de la corporació, s’ACORDA:    

5.  Instar  l’Ajuntament de Sant  Josep de sa Talaia a treure una línia d’ajudes per 
import  de  30.000  €  vigent  en  el  pressupost,  per  ajudar  al  sector  primari  i  a  la 
producció local del nostre municipi.”

En el debat hi ha intervengut la Sra. Colomar, de VOX; el Sr. Marí, del PP; la Sra.  
Ribas Ribas, del PSOE; el Sr. Prats, d’ARA EIVISSA; i la Sra. Fernández, d’UNIDES 
PODEM. 

Les deliberacions i intervencions produïdes en aquest punt es poden consultar a l’enllaç següent: 
http://santjosep.videoacta.com/?pleno=20231026&punto=13
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14. Moció presentada per escrit per VOX relativa a la gestió i control dels gats 
ferals en el municipi

Favorable Tipus de votació: ordinària
A favor: 12, en contra: 9, abstencions: 0, absents: 0

La Sra. Ripoll, de VOX, presenta per escrit la moció que ha estat dictaminada per la 
Comissió Informativa d’Ordenació i Planificació i que a continuació es transcriu:

“EXPOSICIÓN DE MOTIVOS 

Todos somos conocedores de la sobrepoblación de gatos ferales que existe en nuestra isla, 
así como la existencia de muchas colonias que proliferan en diferentes puntos de nuestro 
municipio,  con  los  consiguientes  problemas  que  acarrea  en  ocasiones  la  presencia 
incontrolada  de  animales  hambrientos  y/o  enfermos  en  nuestras  calles,  vecinos  que  con 
buena voluntad alimentan a estos animales, pero a veces de manera incorrecta, lo que causa 
situaciones de insalubridad y suciedad por restos de comida orgánica en nuestras calles, 
ruidos y molestias provocadas por gatos no esterilizados, como maullidos y peleas, marcajes,  
invasiones de sus propiedades buscando refugio o comida, además de la mala imagen que se 
da a los turistas y visitantes ya que no es agradable para nadie, sentarse en una terraza y que 
los  primeros  visitantes  sean  animales  con  mal  aspecto  y  descuidados  que  imploran  un 
pedacito de lo que puedas darles. 

Asunto en el que solo parece haberse involucrado asociaciones de protección animal que 
únicamente cuentan con voluntarios, donaciones privadas y últimamente con subvenciones 
puntuales  de  algún  ayuntamiento  como  el  nuestro.  Gracias  a  estas  asociaciones  se  ha 
evitado que esta situación vaya a más pero no se ha conseguido solventarlo. 

Una de las asociaciones sin ánimo de lucro para la ayuda y protección de estos animales que 
lleva instalada en Ibiza y trabajando en este tema más de 20 años, esterilizó el pasado año 
2022 aproximadamente 2000 gatos ferales en Ibiza, utilizando el método CER y como ya se 
ha dicho, contando solo con voluntarios y donaciones privadas. Lo que nos hace tener una 
idea de la dimensión del problema y de la sensibilización de nuestros ciudadanos con este 
asunto.  Pero evidentemente no basta con el  esfuerzo de estas asociaciones (que luchan 
desde hace años para resolver el problema, esterilizando, alimentando y controlando a todos 
los animales que les es posible.) 

El pasado 29 de septiembre se ha aprobado la ley de bienestar animal que contempla que 
serán los ayuntamientos y administraciones públicas quienes gestionarán y aplicarán 
programas para  gestionar  las  colonias  de  gatos  ferales  en  su  territorio.  Dicha  ley  en  su 
capítulo  VI  indica que las colonias felinas deberán ser  identificadas y  registradas bajo  la 
titularidad de la Administración local competente. Y deberán ser éstos los responsables de la 
gestión de dichas colonias. También indica que se formará a las policías locales así como a 
los  funcionarios  que  intervengan  en  materia  de  gestión  de  colonias.  Por  tanto,  los 
ayuntamientos  tienen  la  obligación  por  ley  de  intervenir  destinando  recursos  para  la 
esterilización y control de los gatos ferales. 

Este  ayuntamiento ya dispone de una ordenanza “SOBRE TENENCIA,  CONVIVENCIA Y 
PROTECCIÓN DE LOS ANIMALES EN EL ENTORNO HUMANO” en el que se refiere a este 
asunto en sus arts. 67 y 68 pero parece que no se han conseguido grandes avances con ella. 

En varias localidades de nuestro  país,  los ayuntamientos ya están trabajando sobre este 
asunto, aplicando el método CER para regular el control poblacional de las colonias felinas 
ya  que  se  ha  demostrado  que  es  la  mejor  manera  de  reducir  y  controlar  las  mismas,  
gestionando y supervisando dichas colonias directamente, por lo que se consigue además 
que los animales estén en buenas condiciones y  poco a poco vayan desapareciendo de 
nuestras calles. 
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Son muchos los municipios que ya disponen de  PLANES CER  como por ejemplo:  Santa 
María del Páramo (León), Madrid, Córdoba, Santa María de Tormes (Salamanca), Valencia, 
Utrera, Bormujos, Jerez de la Frontera, Torrevieja, Alicante, Cartagena… 

Debemos puntualizar que en los últimos años se ha extendido la idea de que los gatos ferales 
son los responsables de la desaparición de nuestra  lagartija,  algo que parece totalmente 
falso, ya que el problema de sobrepoblación de gatos ferales existe en nuestra isla desde 
muchos  años  atrás,  si  acaso  hoy  en  día  ha  mejorado  debido  a  la  acción  comentada 
anteriormente  por  las  asociaciones  de  protección  de  estos  animales.  Y  no  se  notó  un 
descenso en la población de lagartijas, hasta la introducción en nuestras islas de la serpiente 
de herradura, la que no tiene depredador aquí, por lo que de no ser controlada, creemos que 
no solo acabará con nuestra lagartija sino con gran cantidad de especies autóctonas. 

También hemos de añadir que los gatos ferales cumplen una gran función controlando de 
forma  natural  y  ecológica  la  población  de  roedores  e  insectos,  como  las  cucarachas, 
manteniendo un efectivo equilibrio del ecosistema. 

Por todo lo expuesto, se presenta para su debate y aprobación los siguientes 
ACUERDOS 

PRIMERO 
Instar al Equipo de Gobierno Municipal a que proceda a regular de forma ética y responsable 
la presencia del gato feral en nuestro municipio y su tratamiento de acuerdo a los valores 
medioambientales actuales. Localizando las colonias, marcando las mismas como propiedad 
de este ayuntamiento, supervisando los animales y aplicando el método CER para evitar el 
crecimiento descontrolado de las mismas. 

SEGUNDO 
Estudiar la partida de gastos para los presupuestos de 2024 necesaria para la ejecución de 
esta propuesta. 

TERCERO 
Iniciar  los  trámites  oportunos  para  la  modificación  de  la  Ordenanza  Municipal  SOBRE 
TENENCIA,  CONVIVENCIA  Y  PROTECCIÓN  DE  LOS  ANIMALES  EN  EL  ENTORNO 
HUMANO, con la intención de regular y gestionar de modo efectivo las colonias de gatos 
ferales existentes en nuestro municipio. 

CUARTO 
Crear una mesa de seguimiento en la que participen las personas involucradas, veterinarios, 
técnico de medio ambiente, personal de las entidades de protección, personal de los centros 
de recuperación animal. así como la brigada o personal de este ayuntamiento encargada o 
responsable de este asunto. 

QUINTO 
Instar al Equipo de Gobierno Municipal a desarrollar campañas de tenencia responsable de 
los animales domésticos como solución efectiva al abandono animal. Así como promover e 
impulsar iniciativas para fomentar la adopción priorizando siempre a los que se encuentran en 
los centros de recuperación. 

Colaborar activamente con entidades de protección animal, no dejando solo en sus manos la 
responsabilidad o supervisión de este asunto como ha ocurrido hasta ahora.”

L’equip de govern proposa una transacció a les propostes d’acord presentades per 
VOX i que a continuació es transcriuen:

1. Es proposa sol·licitar al Govern de les Illes Balears els protocols marc amb els 
procediments i requisits mínims que serveixin de referència per a la implantació de 
programes de gestió de colònies felines en els termes municipals, d’acord amb el que 
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determina l’art. 40 de la Llei 7/2030, de benestar animal. 

2. Incloure a la proposta de pressupostos del Departament de Benestar Animal una 
partida  per  a  la  realització  de  campanyes  (esterilització,  microxip,  etc.)  així  com 
estudis, revisió de l’ordenança i per a la adaptació del municipi a la Llei 7/2023, de 
benestar animal. 

3.  Iniciar  els  tràmits  per  a  la  realització  d’una  nova  ordenança  sobre  tinença, 
convivència i protecció dels animals en el municipi. L’Ajuntament redacta un nou text i 
comença els tràmits per a la seua aprovació. 

4.- La futura ordenança regula la creació d’una Mesa de Benestar Animal col·legiada, 
amb participació de diverses administracions, col·lectius interessats en el benestar 
animal i l’Ajuntament, entre altres. Mentrestant, s’estudia la possibilitat de convocar 
durant  l’any 2023 alguna reunió informal per posar en comú aspectes relacionats 
amb el benestar animal. 

5. S’insta l’equip de govern municipal a fomentar l’adopció i la tinença responsable 
d’animals i treballar en el desenvolupament de la formació per a la tinença d’animals 
que regula la Llei de benestar animal en els seus articles 26, 30 i 33. 
 
Transacció que és acceptada per VOX.

Sotmesa la proposta amb la transacció proposada per l’equip de govern a votació, 
per 12 vots a favor (10 del PP i 2 de VOX) i 9 vots en contra (7 del PSOE, 1 d’ARA 
EIVISSA i 1 d’UNIDES PODEM), és a dir, per majoria absoluta del nombre legal de 
membres de la corporació, s’ACORDA:

1. Es proposa sol·licitar al Govern de les Illes Balears els protocols marc amb els 
procediments i requisits mínims que serveixin de referència per a la implantació de 
programes de gestió de colònies felines en els termes municipals, d’acord amb el que 
determina l’art. 40 de la Llei 7/2030, de benestar animal. 

2. Incloure a la proposta de pressupostos del Departament de Benestar Animal una 
partida  per  a  la  realització  de  campanyes  (esterilització,  microxip,  etc.)  així  com 
estudis, revisió de l’ordenança i per a la adaptació del municipi a la Llei 7/2023, de 
benestar animal. 

3.  Iniciar  els  tràmits  per  a  la  realització  d’una  nova  ordenança  sobre  tinença, 
convivència i protecció dels animals en el municipi. L’Ajuntament redacta un nou text i 
comença els tràmits per a la seua aprovació. 

4.- La futura ordenança regula la creació d’una Mesa de Benestar Animal col·legiada, 
amb participació de diverses administracions, col·lectius interessats en el benestar 
animal i l’Ajuntament, entre altres. Mentrestant, s’estudia la possibilitat de convocar 
durant  l’any 2023 alguna reunió informal per posar en comú aspectes relacionats 
amb el benestar animal. 

5. S’insta l’equip de govern municipal a fomentar l’adopció i la tinença responsable 
d’animals i treballar en el desenvolupament de la formació per a la tinença d’animals 
que regula la Llei de benestar animal en els seus articles 26, 30 i 33.
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En el debat hi ha intervengut la Sra. Ripoll, de VOX; la Sra. Bocú, del PP; el Sr. Ribas 
Marí,  del  PSOE;  el  Sr.  Prats,  d’ARA  EIVISSA;  i  la  Sra.  Fernández,  d’UNIDES 
PODEM. 

Les deliberacions i intervencions produïdes en aquest punt es poden consultar a l’enllaç següent: 
http://santjosep.videoacta.com/?pleno=20231026&punto=14

 

15. Moció presentada per escrit per ARA EIVISSA per a la ubicació de cartelleria 
informativa en el pou Roig de Sant Jordi de ses Salines

Favorable Tipus de votació: ordinària
A favor: 19, en contra: 2, abstencions: 0, absents: 0

El Sr. Prats, d’ARA EIVISSA, presenta per escrit la moció que ha estat dictaminada 
per la Comissió Informativa d’Economia, Sectors Productius i Especial de Comptes i 
Hisenda i que a continuació es transcriu:

“Exposició de motius 

El pou Roig és un dels elements patrimonials més destacats del poble de Sant Jordi de ses 
Salines. Situat a la cruïlla dels carrers actualment anomenats Mèrlera i Sindicalista Margalida 
Roig “Llogat” presenta un estat de conservació acceptable, tot i que seria bo que es revisàs  
per si fos necessari realitzar petites actuacions de preservació en algun dels seus elements, 
com ara les peces de fusta del travesser i la politja. Al seu entorn més immediat s’hi han  
realitzat algunes obres els darrers anys, com renovar l’empedrat del terra i fer-hi uns murets 
de protecció  però caldria  revisar  i  podar  amb més freqüència  els  baladres que  n’ocupen 
l’espai. 

Es tracta d’un dels pocs pous d’ús públic de tot el pla de Sant Jordi; era el punt de captació  
més  proper  per  a  moltes  cases  i  també  el  lloc  d’abeurada  per  persones  i  bestiar  que 
transitassin per aquests vells camins. Per això al seu costat s’hi troben una pica i un bevedor 
més gran de forma rectangular que es sap que procedeix d’un jaciment de la zona de Cas 
Serres i del qual sempre s’ha sospitat que podria ser un sarcòfag d’època antiga. 

Es  desconeix  l’antiguitat  del  pou,  per  manca  de  documentació,  però  la  seua  tipologia  i 
estructura fa que probablement ens haguem de remuntar almenys a l’època medieval.  Ha 
format part de sempre de l’imaginari popular de la gent de Sant Jordi, i la seua importància es 
demostra amb el fet que des de temps immemorials s’hi havia realitzat una festa anual en 
forma de ballada popular  que es solia  celebrar  a  primers  d’agost,  habitualment  el  primer 
diumenge després del dia de Santa Maria. Es varen deixar de fer aquestes trobades després 
de la Guerra Civil, però es recuperaren per part del Grup Folklòric de Sant Jordi als anys  
noranta. Recentment l’ocupació de part de l’espai on es celebrava la festa per edificacions i 
les dificultats per tallar temporalment aquests carrers han fet traslladar la ballada a un altre 
espai del poble. 

En unes obres de suposada restauració no gaire afortunades dels anys 80 s’hi va col·locar 
adossada una placa de marès amb una inscripció informativa. Aquesta placa ja no hi és, però 
a hores d’ara no es troba a l’espai immediat al pou cap tipus d’informació al respecte de la 
seua importància històrica i patrimonial. Pensam que seria bo que aquesta informació hi fos,  
per fomentar-ne el coneixement i per realçar la importància del lloc. 

I per tot això, proposam al ple les següents propostes de resolució: 

1. L’Ajuntament de Sant Josep de sa Talaia instal·larà un panell informatiu en l’entorn del pou 
Roig de Sant Jordi de ses Salines per tal de destacar la importància patrimonial, històrica i  
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cultural  del  pou i del  seu entorn.  Es tendrà especial cura per tal  que aquesta placa sigui 
respectuosa amb el monument a l’hora d’escollir-ne la tipologia, materials i contingut del text, 
que haurà de ser redactat, almenys de forma preferent, en llengua catalana, pròpia de les 
nostres illes. 

2.  L’Ajuntament  de  Sant  Josep  de  sa  Talaia  efectuarà  una  revisió  d’altres  elements 
patrimonials del territori del terme municipal els quals puguin ser susceptibles de realitzar-s’hi  
una actuació anàloga a la que es porti a terme en el pou Roig.”

Per  part  de  l’equip  de  govern  es  sol·licita  incloure  un  paràgraf  al  punt  1  de  la 
proposta, tal com a continuació es transcriu:

1. L’Ajuntament de Sant Josep de sa Talaia instal·la un panell informatiu a l’entorn 
del  pou  Roig  de  Sant  Jordi  de  ses  Salines  per  tal  de  destacar  la  importància 
patrimonial, històrica i cultural del pou i del seu entorn. Es té especial cura per tal que 
aquesta  placa sigui  respectuosa amb el  monument,   amb concordança  amb els 
criteris  establerts  per   Patrimoni  Històric  del  Consells  Insular  d’Eivissa, a  l’hora 
d’escollir-ne  la  tipologia,  materials  i  contengut  del  text,  que  ha  de  ser  redactat, 
almenys de forma preferent, en llengua catalana, pròpia de les illes.

Modificació que és acceptada per part d’ARA EIVISSA. 

Sotmesa la proposta, amb la modificació proposada per l’equip de govern, a votació, 
per 19 vots a favor (10 del PP, 7 del PSOE, 1 d’ARA EIVISSA i 1 d’UNIDES PODEM) 
i  2  vots  en  contra  de  VOX,  és  a  dir,  per  majoria  absoluta  del  nombre  legal  de 
membres de la corporació, s’ACORDA:  
 
1. L’Ajuntament de Sant Josep de sa Talaia instal·la un panell informatiu a l’entorn 
del  pou  Roig  de  Sant  Jordi  de  ses  Salines  per  tal  de  destacar  la  importància 
patrimonial, històrica i cultural del pou i del seu entorn. Es té especial cura per tal que 
aquesta  placa  sigui  respectuosa  amb  el  monument,  amb  concordança   amb  els 
criteris  establerts  per   Patrimoni  Històric  del  Consells  Insular  d’Eivissa, a  l’hora 
d’escollir-ne  la  tipologia,  materials  i  contengut  del  text,  que  ha  de  ser  redactat, 
almenys de forma preferent, en llengua catalana, pròpia de les illes.

2. L’Ajuntament de Sant Josep de sa Talaia efectua una revisió d’altres elements 
patrimonials del territori del terme municipal en els quals puguin ser susceptibles de 
realitzar-se una actuació anàloga a la que es porti a terme en el pou Roig.

En el debat hi han intervengut el Sr. Prats, d’ARA EIVISSA; la Sra. Ríos, del PP; la 
Sra.  Ortiz,  del  PSOE;  la  Sra.  Colomar,  de  VOX;  i  la  Sra.  Fernández,  d’UNIDES 
PODEM.

Les deliberacions i intervencions produïdes en aquest punt es poden consultar a l’enllaç següent: 
http://santjosep.videoacta.com/?pleno=20231026&punto=15

 

B) ACTIVITAT DE CONTROL 

 

16. Coneixement al Ple dels decrets d’Alcaldia
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L’alcalde  manifesta  que  han  estat  a  disposició  de  tots  els  regidors  els  decrets  i 
resolucions emesos per l’alcalde i  regidors delegats.  A més es dona compte dels 
següents decrets:

Decret 2023-3514, de modificació de delegació d’atribucions i competències.

Decret 2023-3655, de reconeixement i liquidació d’obligacions contretes a favor de 
l’entitat AQUANBIENTE SERVICIO PARA EL SECTOR DEL AGUA SAU.

Decret 2023-4166, de nomenament de la primera tinent d’alcalde, Sra. Nieves Bonet 
Ribas, com a alcaldessa accidental els dies 24 i 25 d’octubre.  

Les deliberacions i intervencions produïdes en aquest punt es poden consultar a l’enllaç següent: 
http://santjosep.videoacta.com/?pleno=20231026&punto=16
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17. Moció de control presentada per escrit pel PSOE, en què sol·licita el balanç 
sobre l’explotació de les platges del municipi

La  Sra.  Ribas  Torres,  del  PSOE,  presenta  per  escrit  la  moció  de  control  que  a 
continuació es transcriu:

“EXPOSICIÓ DELS MOTIUS
Una vegada finalitzada la temporada estival a les nostres platges, és moment de fer 
balanç de com han anat els serveis d’explotació dels llocs licitats per l’Ajuntament.

Malgrat la reducció d’elements prevista al Pla municipal de Platges 2023-2025 hem 
pogut veure com les nostres platges han patit una sobre ocupació d’elements a gaire 
bé totes elles.

També hem vist que la Junta de Govern local del passat 6 d’octubre va aprovar el 
conveni  de  col·laboració  entre  l’Ajuntament  i  l’empresa  IBIFOR  SA,  del  qual  no 
s’adjunta còpia del document a l’acta de la Junta. 

Per tot això demanam sobre les següents qüestions:

Quantes actes per  incompliments  a les platges del  municipi  s’han aixecat  aquest 
any?

Quants d’expedients sancionadors s’han derivat d’aquestes actes? 

En cas d’haver-se iniciat aquests expedients, quins són els expedients?

Quants d’ells s’han aixecat a IBIFOR per l’explotació dels lots sent que no hi havia 
conveni firmat fins a 6 d’octubre?

Per quin motiu aquesta empresa ha estat gestionant les concessions de les platges 
de Migjorn i es Cavallet sense títol habilitant? 

Per què l’Ajuntament no ha fet retirar o retirat els elements instal·lats sense cap tipus 
de títol habilitant?

Si  el  projecte  bàsic  de  les  instal·lacions  de  temporada  preveu  un  total  de  340 
gandules a la platja de Migjorn.

Per  quin  motiu  en  figuren  410  (un  increment  des  20%)  al  conveni  signat  amb 
IBIFOR?

Hi ha informe tècnic que avali aquest increment?

Quins són els lots que han incrementat en número d’elements?”

En el debat hi han intervengut el Sr. Guasch, del PSOE, i la Sra. Bocú, del PP.

Les deliberacions i intervencions produïdes en aquest punt es poden consultar a l’enllaç següent: 
http://santjosep.videoacta.com/?pleno=20231026&punto=17
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18. Moció de control presentada per escrit pel PSOE per conèixer les activitats 
municipals esportives

La  Sra.  Ribas  Torres,  del  PSOE,  presenta  per  escrit  la  moció  de  control,  que  a 
continuació es transcriu:

“EXPOSICIÓ DELS MOTIUS 
El passat 23 de setembre aquest grup municipal va sol·licitar còpia de tots els 
convenis  signats amb les associacions esportives del  municipi  amb les quals, 
segons l’Equip de Govern, s’havien signat convenis de col·laboració per portar a 
terme les activitats esportives d’hivern, tant per a infants com per a adults. 

El  nostre  grup  municipal  ja  va  denunciar  amb  anterioritat  que  no  s’estaven 
aplicant  els  descomptes  corresponents,  tal  i  com  s’estableix  a  la  normativa 
municipal. 

L’obscurantisme  de  l’actual  Equip  de  Govern,  la  falta  de  transparència  i  les 
contínues queixes de les persones usuàries fan que portem aquesta moció de 
control  a aquest  plenari,  per tal  de que s’expliqui  a la ciutadania del  municipi 
sobre les següents qüestions: 

1- Quants de convenis de col·laboració s’han signat aquest any per a realitzar 
activitats esportives, que no són directament organitzades per l’Ajuntament? 

2- Quins són els expedients que fan referència a la signatura d’aquests convenis? 

3- De totes les inscripcions rebudes, quantes s’han beneficiat dels descomptes 
per  a  famílies  nombroses,  monoparentals,  persones  majors  o  persones  amb 
discapacitat? 

4- Quina és la recaptació total de les inscripcions de les activitats organitzades 
per aquestes entitats? 

5-  De quina manera controla l’Ajuntament els  pagaments de les inscripcions? 
S’han ingressat ja a les comptes de l’Ajuntament les quantitats abonades per les 
persones usuàries d’aquestes activitats?”

En el debat hi han intervingut la Sra. Ribas Torres, del PSOE, i el Sr. Ribas Vidal, del 
PP.

Les deliberacions i intervencions produïdes en aquest punt es poden consultar a l’enllaç següent: 
http://santjosep.videoacta.com/?pleno=20231026& punto=18

 

19. Moció presentada per escrit  pel  PSOE per saber de les noves llicències 
municipals de taxi

En aquest punt s’absenta la Sra. Bonet, del PP. 

La  Sra.  Ribas  Torres,  del  PSOE,  presenta  per  escrit  la  moció  de  control  que  a 
continuació es transcriu:
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“EXPOSICIÓ DELS MOTIUS
A la darrera Junta de Govern hem pogut veure que s’han prorrogat les llicències de 
taxis estacionals al municipi. També hem pogut llegir a la premsa local que una de 
les associacions de taxis del nostre municipi es queixava de que en cap moment se’ls 
hi ha consultat sobre aquesta pròrroga del Pla municipal del taxi i que, tal i com a 
vàrem expressar al Ple del mes de setembre, ni tan sols havien estat rebudes per 
part  d’aquest  Ajuntament,  malgrat  les  distintes  peticions  de  cita  realitzades  per 
Registre d’entrada.

Sent que a l’any 2022 es va demanar un nou estudi de necessitats de llicències de 
taxi,  tant de fixes com estacionals,  estudi en el  qual es plasmà la necessitat  127 
llicències fixes (21 més de les actuals) i 200 estacionals (50 més que en l’actualitat), 
l’actual Equip de Govern ha decidit prorrogar el Pla anterior, lo que vol dir que no 
s’incrementarà el número de places estacionals.

Són conscients del dèficit de transport públic que patim a l’illa d’Eivissa, especialment 
als mesos d’estiu i que tota la càrrega de mobilitat pública recau sobre el sector del 
taxi, ja que les línies d’autobús actuals no compleixen els horaris, manquen rutes i 
freqüències, la flota es compon de vehicles antics i obsolets.

Realitzam les següents qüestions:

Pensen aprovar aquest estudi i crear les noves 21 llicències fixes que es necessiten 
per poder donar un servei correcte al municipi?

Per  quin motiu  no s’han reunit  amb les  distintes  associacions  del  taxi  per  tal  de 
conèixer de primera mà quines són les mancances i necessitats del sector, abans 
d’aprovar la pròrroga del Pla anterior?”

En el debat hi han intervingut el Sr. Guasch, del PSOE, i el Sr. Marí, del PP.

Les deliberacions i intervencions produïdes en aquest punt es poden consultar a l’enllaç següent: 
http://santjosep.videoacta.com/?pleno=20231026&punto=19

C) PRECS I PREGUNTES 

20. Precs i preguntes

En primer lloc es dona contestació a les preguntes pendents de contestar del Ple 
anterior.

Els següents regidors varen formular preguntes i precs de forma verbal:

La Sra. Ribas Torres, el Sr. Roselló, la Sra. Ortiz, la Sra. Ribas Ribas, el Sr. Ribas 
Marí i la Sra. Marí, del PSOE; la Sra. Colomar, de VOX; el Sr. Prats, d’ARA EIVISSA; 
i la Sra. Fernández, d’UNIDES PODEM.  

Les deliberacions i intervencions produïdes en aquest punt es poden consultar a l’enllaç següent: 
http://santjosep.videoacta.com/?pleno=20231026&punto=20
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acta, com a secretària en don fe i firm juntament amb l’alcalde. 

Aquesta acta queda complementada amb la gravació efectuada en el mateix moment, 
que queda incorporada a aquest document, en la qual figuren totes les deliberacions i 
intervencions produïdes a la mateixa sessió.

El fitxer resultant de l’enregistrament de la sessió realitzada es conserva de manera 
que garanteix la integritat i autenticitat del fitxer electrònic corresponent, firmat per la 
secretària general i l’alcalde de l’Ajuntament de Sant Josep de sa Talaia.

DILIGÈNCIA.-  per fer constar que aquesta acta es va aprovar pel Ple d’aquest Ajuntament 
en la sessió ordinària feta  el 28 de novembre 2023.  

DOCUMENT FIRMAT ELECTRÒNICAMENT 
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